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Engineering Geology 

DWE2304-Second Semester 

 
جامعة الانبار-كلية الهندسة  

المرحلة الاولى-قسم السدود والمىارد المائية  

 اعداد: د.رافد سعدون

 

 

 

Geology : 
It is the science which is devoted to the study the earth. It deals with all 

features of the earth's surface and with origins, composition, structures of 

the earth. (geo means earth, and ology means study of). 
جمٌع ملامح سطح الارض واصل ومركبات وهٌكل الجٌلوجٌا: هو العلم الذي ٌكرس لدراسة الارض وهو ٌتعامل مع 

 الارض.
   

Definition and Scope of Engineering Geology  

Engineering geology forms the bridge between geology and engineering. It 

is mainly concerned with the application of geology to civil and mining 

engineering practice. The purpose is to ensure that geological factors 

affecting the planning, design construction and maintenance of engineering 

works and the development of groundwater resources are recognized, 

adequately interpreted and presented for use in engineering practice..           

                                                           engineering  

Includes an overview of geology, engineering geologic mapping, and 

specific consideration of engineering applications such as dams, reservoirs, 

and tunnels 

 الهندسٌة والأعمال(  والتربة الصخور)  الجٌولوجٌة المواد بٌن الرابط هً الهندسٌة الجٌولوجٌا

 :على المؤثرة الجٌولوجٌة العوامل الاعتبار فً خذوالأ

 .الصٌانة -٤ البناء -٣ التصمٌم -٢ التخطٌط-1

وتشمل الجٌلوجٌا الهندسٌة نظرة عامة على الخرائط الجٌولوجٌة وكذلك ترتبط بهندسة السدود 

 والبحٌرات والانفاق.
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Branches of Geology: 

The subject of geology is divided into several branches such as follows: 

1-Geophysical: It is study the physical properties of earth. 

2-Petrology: It is study the physical, mechanical and chemical properties of 

rocks. 

3-Mineralogy: It is study the types of minerals. 

4-Stratigrahy:It is study of rock layers and their formation. 

5-Paleontology: It deals with the study of fossils. 

6-Structural Geology: It deals with the study of folds, faults, joints. 

7-Economic Geology: It deals with the study of minerals and rocks of 

economic importance. 

8-Seismology: It deals with the study of distribution and reasons of 

earthquakes. 

9-Engineering Geology: It includes the study of application of geology in 

the engineering fields. 

10- Hydrogeology – The study of the distribution and movement of 

groundwater 

 

11-Marine geology – The study of the history and structure of the ocean 

floor. 

 

 :انتانً انىحى عهى ، فروع عذج إنى انجٍىنىجٍا مىضىع ٌىقطم 

 .نلأرع انفٍسٌائٍح انخظائض ٌذرش: جٍىفٍسٌائً - 1

 .نهظخىر وانكٍمٍائٍح وانمٍكاوٍكٍح انفٍسٌائٍح انخظائض ٌذرش: انثترول جٍهىجٍا -2

 .انمعادن أوىاع دراضح هى: انمعادنجٍهىجٍا  – 3

 .وتشكٍهها انظخىر طثقاخدراضح  وهً:  جٍهىجٍا انطثقاخ-4
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 .انحفرٌاخ دراضح ٌتىاول وهى: انحفرٌاخ جٍهىجٍا - 5

 .وانمفاطم والأعطال انطٍاخ دراضح مع تتعامم وهً: انهٍكهٍح انجٍىنىجٍا - 6

 .الاقتظادٌح الأهمٍح راخ وانظخىر انمعادن دراضح مع تتعامم وهً: الاقتظادٌح انجٍىنىجٍا -7

 .انسلازل وأضثاب انتىزٌع دراضح ٌتىاول: انسلازل جٍهىجٍا -8

 .انهىذضٍح انمجالاخ فً انجٍىنىجٍا تطثٍق دراضح وٌشمم: انهىذضٍح انجٍىنىجٍا -9

 انجىفٍح انمٍاي وحركح تىزٌع دراضح - انهٍذروجٍىنىجٍا -11

انمحٍط قاع وهٍكم تارٌخ دراضح - انثحرٌح نجٍىنىجٍاا -11    

 

The importance of studying geology for civil engineer and dam 

engineer 

 اهمية دراسة الجيولوجيا بالنسبة للمهندس المدني ومهندس السدود

جميع المنشأت المدنية تقام  على او تحت الارض لذلك لا بد من معرفة تفاصيل الارض التي يتم انشاء  -1

 المشروع عليه  لكي يتم التصميم  بما يتلائم وطبيعه طبقات وتضاريس الارض.

 يحتاج الى معرفة اماكن وخواص و مواد الارض للاستفاده منها في انشاء المشروع. -2

لوجية المنطقة يساعد على تقليل الكلف والوقت واختيار الطرق الاكثر دقة وامانا  المعرفة المسبقة بجيو -3

 بالحفر والتنفيذ.

 المعرفة المسبقة لجيولوجية الارض تساعد على تجنب المخاطر المستقبلية التي قد تحدث. -4

اءة توفر الخبرة الجيولوجية للمهندس تساعده على فهم الخرائط الجيولوجية والطوبوغرافية  وقر -5

 التقارير الجيولوجية. 

 

Effect of Geology on the Safety of Engineering Facilities 
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Choose the right location (examples): 
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Structure of the Earth   مكىنات الارض    

رئٍطٍح وهً مىزعح مه تاطه الارع كانتانً: طثقاخ 3تتكىن الارع مه   

1-Core نة او مركس الارع 

تانخىاص انفٍسٌائٍح انهة انذاخهً وٌمثم انجسء انمركسي نلأرع وهى ٌقطم انى جسئٍٍه مختهفٍٍه 

كم اما انهة انخارجً 1211وٌكىن تحانح طهثح وتطمك تقرٌثا  (Inner core)                      

(outer core)  

كم 2211درجح ضٍهٍسٌح وضمك تقرٌثا 4111وٌكىن تحانح مىظهرج تذرجح حرارج تظم انى   

 

2- Mantle  انىشاح 

 تحٍط تانهة وتكىن تحانح طهثح مه جسئٍٍه وشاح عهىي  ووشاح ضفهً

Upper mantle & Lower mantle  

كم  2241كم وانطفهى تطمك  651حٍث تكىن انطثقح انعهٍا تطمك   

3-Crust   انقشرج  

كم 51انى  15انٍاتص وٌتراوح ضمكها مه وهً تتكىن مه مجمىعح طثقاخ تحٍط تانجسء   
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